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 الإهداء 
أهدي هذا العمل إلى أعز ما يملك الإنسان في هذه الدنيا إلى ثمرة نجاحي إلى من أوصى بهما 

 :وتعالى الله سبحانه 

 " وبالوالدين إحسانا " 

إلى  الشمعة التي تحترق من أجل أن تضئ أيامي إلى من ذاقت مرارة الحياة وحلوها، إلى قرة 

 عيني وسبب نجاحي وتوفيقي في دراستي إلى 

 "إمي "

 أطل الله في عمرها  

الذي أحسن تربيتي وتعليمي وكان مصدر عوني ونور قلبي وجلاء حزني ورمز عطائي  إلى

 ووجهني نحو الصلاح والفلاح إلى 

 "أبي "

 أطل الله في عمرها   

 إلى  أخواتي وجميع أفراد عائلتي 

 و جميع الأساتذة الأجلاء الذين أضاءوا طريقي بالعلم " "  تيإلى أستاذ

قاء الدراسة و العمل  ومن كانوا برفقتي أثناء إنجاز هذا البحث إلي كل هؤلاء وإلى كل أصد 

 وغيرهم ممن تجاوزهم قلمي ولن يتجاوزهم قلبي أهدي ثمرة جهدي المتواضع 

 

 

 



 شكر وتقدير 

الحمد لله على توفيقه وإحسانه، والحمد لله على فضله  وإنعامه، والحمد لله على جوده  -

 حمدا يوافي نعمه ويكافئ مزيدهوإكرامه، الحمد لله 

أشكر الله عز وجل الذي أمدني بعونه ووهبني  من فضله ومكنني من إنجاز هذا العمل ولا 

ي تيسعني إلا أن أتقدم بشكري الجزيل إلى كل من ساهم في تكويني وأخص بالذكر أستاذ

  ""  ةالفاضل

 الموجهة لخدمتي  اعلي بنصائحه بخلتعلى هذه المذكرة ولم  ابإشرافه تالذي تكرم

 لي نعم الموجه والمرشد تفكان

كما لا يفوتني ان أشكر أعضاء لجنة المناقشة المحترمين الذين تشرفت لمعرفتهم وتقييمهم 

 لمجهوداتي

 كما أشكر كل من قدم لي يد العون والمساعدة ماديا أو معنويا من قريب أو بعيد 

 . ن وجزيل الشكر المشفع بأصدق الدعوات إلى كل هؤلاء أتوجه بعظيم الامتنا
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Abstract of The master thesis 

From here we conclude on the subject that administrative corruption has 

become today a dangerous global phenomenon that cannot be limited to a 

specific form or image, as it varies according to the entity in charge of it and 

agrees in its purpose, which is to achieve private purposes and interests over 

the public interest. This is because administrative corruption is a term 

associated with bribery, abuse of influence, illicit enrichment, embezzlement 

and other administrative deviations, and hence the fight against administrative 

corruption depends on providing, occupying, and establishing a qualitative and 

conscious administration capable of confronting this phenomenon and 

besieging its perpetrators, no matter how high their positions and their different 

jobs, without forgetting the cultural and religious motive to consider it strong 

thrust. Administrative corruption represented in bribery and embezzlement is a 

result of exclusivity and authoritarianism. It has spread in the administrative 

milieu in a frightening manner. It is a contagious disease that must be 

eradicated by activating deterrent methods that can combat it and are carried 

out by specialized experts to achieve the desired goal. 

 key words   :   

1- The public official 2- Criminal responsibility 3- The crime of bribery 4- The 

crime of embezzlement 


